

## المستخلص

اسم الباحثة: نورا السيد عبد الله البري

عنوان الرسالة: القضية العراقية وموقف البرلمان البريطاني (1920-1936).

جهة البحث: قسم التاريخ/ كلية الآداب/ جامعة بنها

تناولت هذه الدراسة عرض ومناقشة موقف البرلمان البريطاني من القضية العراقية من عام 1920 حتى عام 1936.

وتتركز أهمية الدراسة في تناول القضية العراقية من حيث وجهة نظر نواب البرلمان البريطاني، وخاصة داخل أروقة مجلس العموم البريطاني الذي كان مهتماً أكثر من مجلس اللوردات بالقضايا الخارجية، وعرض المناقشات والاستجابات التي تداولت بين نواب الحكومة والمعارضة.

وتأتي أهمية الفترة قيد الدراسة لمعالجة وعرض مجموعة من القضايا والأحداث الهامة في تاريخ العراق الحديث، وقد تضمنت الرسالة ستة فصول:

- الفصل الأول: يتناول قيام ثورة العشرين التي قام بها الشعب العراقي ضد الانتداب البريطاني، ورد فعل نواب مجلس العموم البريطاني من تلك الأحداث.
- الفصل الثاني: يناقش معاهدة 1922 وهي المعاهدة الأولى بين بريطانيا والعراق، كما يستعرض الفصل المناقشات التي دارت داخل أروقة البرلمان البريطاني حول المعاهدة.
- الفصل الثالث: يستعرض معاهدة 1926 وهي المعاهدة الثانية بين بريطانيا والعراق، ويتناول مناقشات نواب مجلس العموم البريطاني التي دارت حول المعاهدة.
- الفصل الرابع: يتناول معاهدة 1927 وهي المعاهدة الثالثة بين بريطانيا والعراق، وأسباب فشلها، وموقف نواب البرلمان البريطاني منها.

- الفصل الخامس: يتناول معاهدة 1930 والتي أطلق عليها معاهدة التحالف وهي المعاهدة الأخيرة التي عقدت بين بريطانيا والعراق، كما يستعرض الفصل موقف نواب البرلمان البريطاني الذي أوضح رضائهم على المعاهدة.

- الفصل السادس: يتناول ظهور الحركة الوطنية في العراق في الفترة من 1932 إلى 1936 وظهر الجيش العراقي على مسرح الأحداث، كما يستعرض قلق البرلمان البريطاني من تلك الأحداث والاضطرابات.

## Extract

Name researcher: Nora Elsaïd Abdullah Elbery.

The study title: Iraqi issue and the opinion of the British Parliament in 1920 to 1936.

Department of History - Faculty of Arts - University of Banha.

This study tends to analyze the point of view of British Parliament about the Iraqi issue from 1920 until 1936.

The importance of these thesis that it focuses on dealing with the Iraqi issue from the perspective of the British Parliament deputies, especially within the corridors of the House of Commons, which was more interested in foreign issues than the House of Lords. It analyses the discussions and the interrogations between the government and opposition MPs as well.

The period of the study shows a range of significant issues and events in the modern history of Iraq and its development.

The chapters of the thesis are the following:

- The first chapter: explains the 1920 revolution by the Iraqi people against the British Mandate, and the disorder of deputies of British House of Commons from those events.
- The second chapter: discusses the 1922 Treaty, the first treaty between Britain and Iraq, and discussions within the corridors of the British Parliament on the treaty.
- The third chapter: reviews 1926 treaty, the second treaty between Britain and Iraq, and the discussions of MPs House of Commons about the treaty.
- The fourth chapter: presents The treaty 1927, the third treaty between Britain and Iraq, and the reasons for its failure, and the opinion of the British Parliament deputies.

- The fifth chapter: includes The 1930 treaty, which called the Treaty of Alliance, the last treaty, which was held between Britain and Iraq, it also presents the opinion of the British Parliament deputies and their satisfaction of the treaty.
- The six chapter: explains the national movement in the emergence of Iraq in the period from 1932 to 1936 and the emergence of the Iraqi army on the scene, also reviewed the concern of the British Parliament from those events and disturbances.